
Академик  
У Тиени

Колко доброволци може 
да има в една средно голяма 
държава? Един, два или пет 
милиона?

Според официални данни в 
края на миналата година броят 
на доброволците в Китай е 
достигнал 209 милиона! Почти 
две трети от населението на 
Щатите, почти половината от 
хората в ЕС.

А какви хора са 
доброволците? Те са готови 
да подадат ръка на другия до 
тях, да се втурнат в района 
на земетръс или наводнение, 
до изсичат в пламналите гори 
противопожарни коридори, да 
изнасят на ръце възрастни хора, 
болни или деца извън опасните 
зони, да търсят оцелели изпод 
руините на рухнали сгради. Без 
никаква материална изгода за 
тях. Доброволци!

Това е едно от най-хуманните 
призвания в историята на 
човечеството. Винаги ги е имало, 
има ги и ще ги има. Но в такива 
огромни мащаби?

Общо 9480 благотворителни 
организации са регистрирани 
в Китай до края на миналата 
година, по думите на заместник-
министъра на гражданските дела 
Уан Айуън. Той отбелязва не без 
законно чувство на гордост, 
че през последните години 
благотворителните организации в 
Китай са отпуснали 50 милиарда 
юана (7,75 милиарда долара) в 
помощ на бедните хора.

Само за епидемията от 
COVID-19 благотворителни 
организации, компании и 
индивидуални лица са дарили 
над 39 милиарда юана в 
подкрепа на борбата с 
нежелания вирус в Китай през 
2020 г.

Тези сухи цифри и данни имат 
едно друго много по-значимо 
измерение – измерението на 
човечността и в това отношение 
Китай безспорно е лидер  
в света.

Петър ГЕРАСИМОВ

Другото лице на 
Поднебесната – 
човечността
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Защита и гаранция на 
правата на малцинствата 
и хората с увреждания
I стр. 10

2 Присъединяването на 
Китай към ВПТП ще е 
от полза за Азиатско-
тихоокеанския регион
Говорителят на китайското 
Министерство на външните 
работи Джао Лидзиен заяви, че 
присъединяването на Китай към 
ВПТП ще е от полза за Азиатско-
тихоокеанския регион. 

Посещението  
на Си Дзинпин  
в провинция Шънси
На 16-и септември Си Дзинпин 
посети околия Суейдъ в 
северозападната китайска 
провинция Шънси, където  
разгледа училището, старата 
сграда на околийския партиен 
комитет и етнографския музей.

I I

Пекинският  
кинофестивал

4
Шествие с фенери по случай  
фестивала Средата на есента 
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а 16-и септем-
ври, китайският  
председател Си 
Дзинпин посети 
околия Суейдъ, 
която се намира 

в провинция Шънси, Цен-
трален Китай.

Там той разгледа учили-
щето, старата сграда на око-
лийския партиен комитет и 
етнографския музей, посве-
тен на местната култура.

Си Дзинпин се запозна с 
мерките, които от община-
та са взели за опазване на 
околната среда, за защитата 

енералният се-
кретар на ЦК на 
ККП и председа-
тел на КНР Си 
Дзинпин изпрати 
отговор на писмо 

до него от военнослужещи-
те във Високопланинския 
примерен батальон, като 
оценява високо всеотдай-
ността им в усилията за за-
щита на родината и ги при-
зовава да продължават да 
поддържат своята боеспо-
собност.

„Високопланинският  
примерен батальон“ е ге-
роична сила, охраняваща 
границите на страната ни 
и изпълняваща своя дълг 
при изключително тежки 

аскоро прес- 
службата на ки-
тайското прави-
телство публику-
ва Национален 
план за действие 

в областта на човешките 
права за 2021 – 2025 г. 

Той обхваща няколко 
части, посветени на ико-
номическите, социалните 
и културните, граждански 
те и политическите, еколо-
гичните права, както и за-
щита на правата и интере-
сите на специфични групи, 
връзката между образова-
нието и реализирането на 
човешките права, участие 
на страната в глобалното 
управление на правата на 
човека по прилагане, мо-
ниторинг и оценка. Поста-
вени са и 200 конкретни 

Н
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Висока оценка за 
всеотдайността

Националният план за действие  
в областта на човешките права  
за 2021-2025 г. – пример за света

и предаването на традицион-
ната култура на този регион, 

както и грижата за децата и 
младите в Суейдъ.

природни условия“, пише 
в писмото си Си Дзинпин.

Неотдавна целият кор-
пус, част от който е Висо-
копланинският примерен 
батальон, изпрати послание 

до Си Дзинпин, в което от-
чете работата си през по-
следните пет години, изра-
зявайки твърдата си реши-
мост да продължи да защи-
тава държавните граници.

цели и задачи.
Според Ли Сяодзун от 

пресслужбата, планът съз-
дава нов пример в облас-
тта на човешките права в 
света. Повече от 60 дър-
жави имат подобни доку-
менти, като прави впечат-
ление, че планове липсват 

в САЩ, Канада, Франция, 
Германия и Япония. „При-
зоваваме тези държави да 
създадат национални пла-
нове в тази област в съот-
ветствие с международни-
те стандарти и да защитят 
правата на своите гражда-
ни“, посочи той.

Тайконавтите от 
„Шънджоу-12“ се 
прибраха в Пекин

Пекин ще работи за 
превръщането си в център 
за обмен със света

айконавтите Ние  
Хайшън, Лиу Бо-
мин и Тан Ху-
нбо, които успеш-
но изпълниха пи-
лотираната ми-

сия с космическия кораб 
„Шънджоу-12“, пристигна-
ха в Пекин на 17 септем-
ври т. г.

Заради дългия полет в 
безтегловна среда, който 
има определени ефекти 

върху човешките кости, 
мускулите и сърдечно-съ-
довата система, тримата 
тайконавти сега ще тряб-
ва да се приспособят отно-
во към гравитацията.

На 17 юни тази година 
космическият кораб „Шън-
джоу-12“ с тримата тайко-
навти на борда успешно бе-
ше изстрелян в космоса от 
Центъра за изстрелване на 
сателити „Дзиуцюен“.

а 16 септември 
в Пекин се про-
веде тематична 
пресконферен-
ция, посветена 
на изграждане-

то на столицата като цен-
тър за обмен със света. 
На нея заместник-дирек-
торът на Отдела за външ-
ни работи към пекинското 
кметство Фън Дзиен зая-
ви, че властите са одобри-
ли „Програма за засилване 
функциите на Пекин като 
център за обмен със света 
в периода на 14-ата пети-
летка“, в който ще се реа-
лизират 31 задачи до 2025 
г. Целта е Пекин да се пре-
върне в център, провеждащ 
активен обмен с останали-
те страни, с глобално вли-
яние и предоставящ услу-
ги на световно ниво.

В програмата се посоч-
ва, че трябва да се подо-
бри капацитетът на Пекин 

за общуване и обмен с ос-
таналия свят, както и да 
се изгради имиджа му ка-
то столица на голяма со-
циалистическа държа-
ва. В същото време тряб-
ва да се утвърди влияние-
то на международни кул-
турни събития като „Де-
ня на Пекин“, „Седмица-
та на Пекин“, „Магията на 
Пекин“, „Пекинска нощ“, 
Международния филмов 
фестивал и Международ-
ния музикален фестивал.

Съобщено бе, че през 
2016-2020 г. реално използ-
ваните в Пекин чужди ка-
питали са 82 трилиона юа-
на, което е ръст от 1,8 пъ-
ти спрямо предходния 
петгодишен период. Бро-
ят на представителствата 
на международните орга-
низации в града се е уве-
личил от 73 на 99, а този 
на побратимените градове 
– от 52 на 55.

Посещението на Си Дзинпин 
в провинция Шънси



3днесКитай
24 – 30.09.2021 新华社新闻 

新 华社西安9月16日
电中共中央总书记、国家
主席、中央军委主席习近
平15日到驻陕西部队某
基地视察调研，代 表 党
中央和中央军委，向基地
全体官兵致以诚挚的问
候。他强调，要贯彻新时
代党的强军思想，贯彻
新时代军事战略方针，聚
焦备战打仗，加快创新发
展，全面提升履行使命
任务能力，为建设世界一
流军队、建设航天强国
作出更大贡献。

金秋时节，古城西安天高
气爽，景色宜人。上午10时
30分许，习近平来到基地营
区。在热烈的掌声中，习近

习近平在视察驻陕西部队某基地时强调 聚焦备战
打仗 加快创新发展 全面提升履行使命任务能力

平亲切接见驻西安部队官
兵代表，同大家合影留念。

随后，习近平听取基地
工作汇报，并发表重要讲

话。习近平充分肯定基地
长期以来在中国航天事业

中国国务委员兼外长
王毅15日结束对周边四国
的访问，其中对越南、柬
埔寨、新加坡等东南亚三
国的访问尤受外界关注。
从深化政治互信、加强抗
疫与经济合作等层面看，
这次访问展现出中国与东
盟国家的合作具有足够韧
性，能够抵御外部势力的
干扰与破坏，维护地区的
和平与稳定。

外界注意到，美国近年
来不断将战略重心转向亚
太，遏制中国的意图显而
易见。不久前，美国国防部
长奥斯汀、副总统哈里斯
到访新加坡、越南等东南
亚国家，期间多次渲染“中
国威胁”。在此背景下，中
国外长此次访问东南亚三
国，被不少西方媒体解读
为中美之间展开地缘政治
竞赛。

这种观点显然是对中国
外长此访的误读。以这种
冷战眼光看待问题，便无
法理解中国与东南亚国家
关系持续升级的本质。今
年是中国与东盟建立对话
关系30周年。对双方而言，
这是一个承前启后的特殊
年份。中国外长此访带去
的，是中方希望与东南亚国
家携手抗击疫情、深化务
实合作的真诚意愿。

事实上，自疫情暴发以
来，中国和东南亚国家一
直相互支持、共克时艰。
截至目前，中国已向东盟国
家交付1亿多剂新冠疫苗。
面对新冠变异病毒在东南
亚地区的传播风险，中方
此次表示，将再向越南捐
赠300万剂新冠疫苗，分享
抗疫诊疗经验，并将继续
为柬埔寨提供疫苗和抗疫
物资，直至柬方最终战胜

【国际锐评】中国东盟对话三十年 合
作韧性十足

疫情。柬埔寨总理洪森日
前表示，“在中国朋友的帮
助下，柬埔寨即将建起群
体免疫屏障”。

人们看到，尽管疫情冲
击下全球经济发展的不确
定性显著增加，但中国与
东南亚国家的经济合作
却依旧保持巨大活力。今
年前8月，中国与东盟贸易
总值增长22.8%，东盟继
续成为中国第一大贸易伙
伴。刚刚落幕的第十八届
中国—东盟博览会共签订
国际、国内合作项目179
个，总投资额超3000亿
元，较上届增长13.7%，签
约项目总投资额创历届之
最。这些都充分展示出中
国与东盟国家在产业链、
供应链方面具有特殊的互
补优势。

此次访问中，中方与东
南亚国家积极谋划经济合
作，继续推动“一带一路”倡
议与相关国家发展战略对
接，并就共同推动《区域
全面经济伙伴关系协定》
早日生效达成共识。这些
举措有利于做大共同利益
蛋糕，为促进地区和全球
经济增长作出贡献。

至于外界高度关注的南
海问题，中方明确表示，愿
同东盟国家加快商谈“南

海行为准则”，希望在柬埔
寨明年出任东盟轮值主席
国期间，同东盟国家完成“
南海行为准则”商谈。对
此，相关国家给予积极回
应。这表明中国和东盟国
家有意愿、有能力把自己
的事情办好。

事实上，面对个别域外
国家借南海问题挑拨生
事，东盟国家普遍认识到：
正确处理大国关系、避免
沦为外部势力的棋子，才
是理性务实的战略选择，
也最符合本地区利益。比
如，越共中央总书记阮富
仲强调，“谁也无法动摇和
改变越中之间的团结合作”
。新加坡外长维文表示，作
为中国的紧密朋友，新方
希望中美两国能以建设性
方式处理竞争，管控紧张，
和地区国家一道实现互利
共赢。

作为搬不走的邻居，中
国与东南亚国家已经结成
利益攸关的命运共同体。
双方在相互尊重、求同存
异的基础上，完全有智慧
妥处分歧、深化合作。可以
预见，韧性十足的中国与
东盟务实合作，将为地区
和世界发展注入更多正能
量，令域外势力挑拨生事
的图谋彻底落空。

新华社北京9月16日
电 中共中央政治局常
委、国务院副总理韩正16
日在北京以视频方式出
席2021世界新能源汽车
大会并发表致辞。

韩正指出，随着全球
新一轮科技革命和产业
变革蓬勃发展，汽车与
能源、交通、信息通信
等领域有关技术加速融
合，新能源汽车已经成
为全球汽车产业转型发
展的主要方向。中国作
为全球最大的汽车生产
国和消费国，深入实施
发展新能源汽车国家战
略，新能源汽车产业发
展取得积极成效，产销
量连续六年位居全球第
一，关键零部件技术水平
居于世界前列，形成了上
下游有效贯通的新能源
汽车产业链。

韩正表示，当前新能
源汽车已进入加速发展
新阶段，既面临重大机
遇，也面临技术、市场

等诸多挑战。要坚持创
新驱动，充分发挥企业
的创新主体作用，加快
突破关键核心技术，攻
克燃料电池技术瓶颈，
加快车用芯片、操作系
统 等 关 键 技 术 研发和
产业化。要坚持跨界融
合，协同构建新型产业
生态，推动网联化、智
能化与电动化技术齐头
并进，加快汽车产业与
新一代信息通信、新能
源、新材料、人工智能、
大数据等新兴产业的深
度融合。要坚持市场主
导，完善产业管理和支
持政策，加快基础设施
建设，促进公共领域和
私人领域新能源汽车消
费，持续扩大新能源汽
车应用规模。要坚持开
放合作，充分利用多边
和双边国际合作机制，
深入推进政策协同、技
术创新等合作，积极融
入全球产业链和价值链
体系。

韩正出席2021世界新能源汽
车大会并发表致辞

发展中发挥的重要作用。
他强调，要适应航天发射
密度加大、要求提高的实
际，优化组织模式，创新测
控技术和手段，确保测控
精准可靠、圆满成功。要
统筹实施国家太空系统运
行管理，提高管理和使用
效益。

习近平指出，太空资产
是国家战略资产，要管好用
好，更要保护好。要全面加
强防护力量建设，提高容
灾备份、抗毁生存、信息防
护能力。要加强太空交通
管理，确保太空系统稳定
有序运行。要开展太空安
全国际合作，提高太空危
机管控和综合治理效能。



4 днесКитай
24 – 30.09.2021

актуално

аскоро в град 
Джухай, про-
винция Гуан-
дун, се прове-
де церемония 
по откриване-

то на Агенцията за упра-
вление на зоната за по-дъл-
боко сътрудничество в райо-
на на Хънцин-Гуандун-Ма-
као. Членът на Постоянния 
комитет на Политическото 
бюро на Централния коми-
тет на ККП и вицепреми-
ер на Държавния съвет Хан 
Джън присъства на церемо-
нията и произнесе реч.

Той посочи, че със съв-
местните усилия на провин-
ция Гуандун и Макао и съ-
ответните страни Хънцин 
се трансформира от грани-
чен в развит остров и по-
стигна забележителни по-
стижения в икономическо-
то и социалното развитие.

Хан подчерта, че цере- 

Н

монията е исторически мо-
мент за зоната за сътруд-
ничеството, с което тя на-
влиза в нов етап от разви-
тието си. 

„Надяваме се, че зоната 
енергично ще развива нови 
индустрии, които насърча-
ват умерената диверсифи-
кация на икономиката на 

Макао и ще дадат нов тла-
сък за дългосрочното раз-
витие на спецрайона. Зо-
ната също може да подо-
бри живота на хората и да 
осигури по-добри условия 
за жителите на Макао да 
учат, да намират работа, да 
стартират бизнес и да жи-
веят в нея“.

отговор на мол-
бата на Китай 
да се присъеди-
ни към Всеоб-
хватното и про-
гресивно тран-

стихоокеанско партньор-
ство (ВПТП) говорителят 
на китайското Министер-
ство на външните работи 
Джао Лидзиен заяви на 
пресконференция, че въз 
основа на постигането на 
ВПТП присъединяването 
на Китай ще благоприят-
ства насърчаването на про-
цеса на икономическа ин-
теграция в Азиатско-тихо-
океанския регион. 

Също така присъединя-
ването ще бъде от полза 
за стимулиране на иконо-
мическото възстановяване, 

В

Присъединяването на Китай към ВПТП ще е от полза 
за Азиатско-тихоокеанския регион

развитието на търговията и 
растежа на инвестициите 
след глобалната епидемия.

Джао Лидзиен подчерта, 
че Китай е твърд привърже-
ник на либерализацията и 

улесняването на търговия-
та и важен участник в ре-
гионалното сътрудничество 

Китай участва активно 
в проучванията на 
Антарктика
От официалното 
си присъединяване 
към Договора за 
Антарктика през 1983 г.  
Китай стриктно 
спазва неговите 
принципи, насърчава 
и участва активно 
в международното 
сътрудничество 
за опазване на 
екосистемата на 
Южния полюс. През 
2017 г. Китай за 
първи път организира 
конференция в рамките 
на договора.

Агенцията за управление на 
зоната за сътрудничество в 
района на Хънцин-Гуандун-Макао Р

Ръст на преките чужди 
инвестиции в Дзянсу

еално използва-
ните преки чуж-
дестранни ин- 
вестиции в сел-
скостопанския 
сектор в източ-

ната провинция Дзянсу са 
достигнали 283 милиона 
долара през първата поло-
вина на тази година, съ-
общиха местните власти. 
Обемът им е с 9,7% по-ви-
сок от този за същия пе-
риод на миналата година.

От 2010 г. досега про- 

винцията е одобрила бли-
зо 1600 проекта в селско-
то стопанство и земеде-
лието, финансирани от 
чужбина, като реално из-
ползваните инвестиции 
възлизат на 13,1 милиар- 
да юана.

Инвестиционните про-
екти обхващат все повече 
области, включително зе-
меделие и животновъдство, 
преработка на селскосто-
панска продукция, селски 
туризъм и други.

О

Международен 
фотографски фестивал

трит бе 21-ият 
международен  
фотографски 
фестивал в дре- 
вния град Пи-
няо, провинция 

Шанси. Тазгодишният ед-
носедмичен фестивал е с 
мото „Прекрасният свят и 
красивият Китай“. В него 
участват над 8000 творби 
на 1679 фотографа от 26 
държави и региона. 

В рамките на този фес-
тивал са предвидени общо  

повече от 18 изложби.
Тъй като тази година се 

навършват 100 години от 
основаването на Китайска-
та комунистическа партия, 
ще бъде представена и из-
ложба от 100 снимки на 
100 фотографа, свързана с 
последните 100 години и 
историята на партията.

Заради епидемията от 
новия коронавирус тази го-
дина фестивалът ще бъде 
предимно в онлайн формат, 
заявиха организаторите.

и икономическата интегра-
ция в Азиатско-тихоокеан-
ския регион. 

Официалното изявле-
ние на Китай за присъеди-
няване към ВПТП за поре-
ден път демонстрира твър-
дата решимост на страна-
та да разшири отварянето 
и да насърчава регионал-
ното икономическо сътруд-
ничество.

Говорителят на външ-
ното министерство на Ки-
тай подчерта, че следва-
щата стъпка за официален 
Пекин ще бъде да прове-
де необходимите консул-
тации с членовете според 
съответните процедури на 
Всеобхватното и прогре-
сивно транстихоокеанско 
партньорство.
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коментари

Непрекъснатото 
укрепване на 
икономическите 
и търговските 
отношения между 
Китай и АСЕАН 
ще отключи 
допълнително 
потенциала за 
растеж на региона

Страницата подготви  
Любомир МИхАйЛОВ

Сътрудничеството между Китай и АСЕАН  
се засилва

П

И

Мурат Колбашъ: „Един пояс, един път“ 
стимулира търговията между Изтока и Запада

роведеното не-
отдавна изло-
жение China-
ASEAN в Нан-
нин, столица-
та на южноки-

тайския Гуанси-Джуански 
автономен регион, бе във 
формат онлайн и офлайн. 

Китай и Асоциация-
та на страните от Югоиз-
точна Азия са добре под-
готвени за по-интензивно 
търговско и икономиче-
ско сътрудничество, кое-
то ще даде тласък на рас-
тежа на възстановяването 
на регионалната и светов-
ната икономики и ще ук-
репи свободната търговия 
и многостранността, зая-
виха в неделя експерти и 

бизнес лидери, цитирани от 
агенция Синхуа. Техните 
коментари дойдоха по по-
вод факта, че изложението 
привлече широко участие 
на бизнеса не само от стра-
ните членки на АСЕАН, но 
и от около 30 икономики  
на страните от инициати-
вата „Един пояс, един път“, 
включително Полша, Ру-
сия, Франция и Испания.

„Непрекъснатото ук-
репване на икономиче-
ските и търговските от-
ношения между Китай и 
АСЕАН ще отключи до-
пълнително потенциала за 
растеж на региона, за да 
се даде нов тласък на из-
живяващата затруднения 
световна икономика, като 

същевременно  ще се под-
крепи многостранността и 
свободната търговия“, ко-
ментира Ту Синцюен, де-
кан на Китайския инсти-
тут за изследвания на СТО 
в Университета за между-
народен бизнес и иконо-
мика в Пекин. Такова съ-
трудничество се основава 
на институционални дого-
ворености по двустранни 
и многостранни споразу-
мения за свободна търго-
вия, които отразяват вяра-
та в свободната търговия 
и многостранността, каза 
ученият.

Китай и АСЕАН стана-
ха взаимно най-големите 
търговски партньори мина-
лата година, а двустранната 

им търговия през първите 
осем месеца на тази годи-
на нарасна с 33,3% на го-
дишна база до 553,92 млрд. 
долара, което представля-
ва 14,5% от общата външна 
търговия на Китай през пе-
риода, сочат митническите 
данни на Китай. Джоу Ми, 
старши изследовател в Ки-
тайската академия за меж-
дународна търговия и ико-
номическо сътрудничество 
в Пекин, каза: „Тъй като 
светът все още е изправен 
пред пандемията, важно е 
страните да си сътрудни-
чат, да се справят съвмест-
но с кризата и да търсят 
общи пътища вместо да се 
хванат в капана на протек-
ционизъм и изолация.“ 

нициатива „Един  
пояс, един път“ 
възроди древния 
Път на коприна-
та и е от полза 
за разширяване 

за търговията между Из-
тока и Запада, коментира 
в интервю за Китайската 
медийна група Мурат Кол-
башъ, координатор за Ази-
атско-Тихоокеанския реги-
он към Турския комитет 
за външноикономически 

отношения. 
Наблюдаващият разви-

тието на китайския пазар и 
държавата от 90-те години 
на миналия век Колбашъ 
смята, че през последните 
две десетилетия то е било 
най-интензивно, а иници-
ативата „Един пояс, един 
път“ е създала отново реа- 
лен мост между двата кон-
тинента – Европа и Азия. 

„Още от началото си 
инициативата върви много 

успешно. През последните 
години се наблюдава евро-
пейският бизнес непрекъс-
нато да увеличава присъст-
вието си на азиатските па-
зари, използвайки „Един 
пояс, един път“ като важен 
мост между тях“, добави  
Колбашъ.

От началото на панде-
мията глобалната икономи-
ка бележи значителен спад, 
но благодарение на бързи-
те и ефективни действия 

на Китай и на базата на 
възстановяването на про-
изводството в страната, 
се наблюдава оживление 
и в световен мащаб. Ини-
циативата „Един пояс,  
едни път“ формира нови 
области и цикли в светов-
ната търговия, както и съ-
действа за растежа на гло-
балната икономика, кате-
горичен е Колбашъ.

Сигналите от телефонния разговор между 
Си Дзинпин и Джо Байдън

К
итайският пре-
зидент Си Дзин- 
пин проведе не-
отдавна откро-
вен, всеобхва-
тен и стратеги-

чески телефонен обмен на 
мнения по въпроси от вза-
имен интерес с американ-
ския президент Джо Бай-
дън. Това бе поредният ди-
ректен диалог между лиде-
рите на Китай и САЩ, се-
дем месеца след телефон-
ния разговор през февру-
ари тази година, отбеляз-
ва Daily Daily Online. Из-
следователят в Института 
за американски изследва-
ния на Китайския инсти-
тут за международни из-
следвания Лю Чан отбеля-
за в интервю за вестник 
Huangqiu Shibao, че лидери-
те на двете страни са по-
стигнали три важни спора-
зумения по време на този 
телефонен разговор. Първо, 

необходимо е да се подчер-
тае значението на диалога, 
което е основната стъпка 
в отношенията между две-
те страни. Второ, страни-
те изразиха желанието си 
да върнат пътя си в двус-
транните отношения. Тре-
то, подчертана бе необхо-
димостта държавите да об-
щуват повече и съвместно 
да проучат потенциала за 
сътрудничество.

Професорът от Ки-
тайския дипломатически 
институт Ли Мейдун комен-
тира за вестник Huangqiu 
Shibao, че има две проти-
воречиви точки в полити-
ката на администрация- 
та на Байдън спрямо Ки-
тай. От една страна, САЩ 
се надяват да се конкурират 
с КНР, но рисковете от кон-
фликти в резултат на кон-
куренцията се увеличават 
и лесно могат да доведат 
САЩ до неблагоприятна 

ситуация. От друга страна, 
по много въпроси от глоба-
лен характер САЩ не могат 
да постигнат резултати без 
сътрудничество с Китай, но 
от страна на САЩ полити-
ческата логика се основава 
на залога за „задължител-
ното отслабване на КНР“.

Трябва да се отбележи, 
че според прессъобщение 
от Китай „на работно ни-
во страните възнамеряват 
да засилят дейността си, 
да разширят диалога и да 
създадат условия за разви-
тие на китайско-американ-
ските отношения“. Според 
агенция „Ройтерс“ подобно 
намерение звучи в речите 
на американски официал-
ни лица. Затова анализа-
тори смятат, че това може 
да бъде началото на въз-
становяването на работни-
те преговори между стра-
ните, и че в бъдеще Китай 
и САЩ може да проведат 

съществени дискусии по из-
менението на климата, тър-
говската война и важни-
те регионални и междуна-
родни въпроси. Но въпре-
ки това, дали страните ще 
успеят да постигнат спо-
разумение, ключов е под-
ходът на САЩ, а именно 
дали Вашингтон ще успее 
да запази дистанцията си и 
да не излезе извън „трите 
граници“, очертани по-ра-
но от Китай. Първо, САЩ 
не трябва да предизвикват, 
очернят или дори да подко-
пават пътя и системата на 
социализма с китайски ха-
рактеристики. Второ, САЩ 
не трябва да се опитват да 
възпрепятстват или дори 
да прекъсват развитието 
на Китай. Трето, САЩ не 
трябва да нарушават нацио-
налния суверенитет на Ки-
тай, камо ли да подкопа-
ват териториалната цялост 
на КНР.

Трябва да се 
отбележи, 
че според 
прессъобщение от 
Китай „на работно 
ниво страните 
възнамеряват 
да засилят 
дейността си, да 
разширят диалога 
и да създадат 
условия за развитие 
на китайско-
американските 
отношения“

Инициативата 
„Един пояс,  
едни път“ 
формира нови 
области и цикли 
в световната 
търговия, както 
и съдейства 
за растежа на 
глобалната 
икономика
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ече изминаха 
30 години от 
началото на 
политическия и 
икономически 
преход в 

България, както и 14 от 
присъединяването й към 
Европейския съюз. През 
този период страната 
постигна значими 
резултати в областта на 
политиката, икономиката 
и външната политика, 
но същевременно се 
оказа изправена и 
пред редица проблеми 
и предизвикателства 
– обществото остава 
поляризирано, голям 
брой българи емигрират 
в чужбина, влошават 
се здравословното 
състояние на населението, 
престъпленията и 
корупцията – които в 
своята цялост доведоха 
страната до състояние 
на демографска криза. 
Непрестанното намаляване 
на населението е 
постоянно във фокуса на 
внимание на обществото и 
предизвиква недоволство 
от прехода. Въпреки 
усилията на различни 
правителства да 
променят тенденцията, 
перспективите не са 
оптимистични.

Геополитика

Социалният преход и демографската 
криза в България

В

От историческа гледна 
точка още от 18-и век, ко-
гато България е част от 
Османската империя, на-
ред с развитието на иконо-
миката, се развива и уве-
личава населението. В на-
чалото на 20-и век Бълга-
рия е държава с едно от 
най-бързо нарастващите 
населения в Европа, къ-
дето раждаемостта дости-
га 2,8% и бързо преодолява 
демографските проблеми, 
причинени от двете Бал-
кански войни през 1912 и 
1913 г. и Първата светов-
на война.

В началото на 50-те го-
дини на миналия век, на-
ред с индустриализацията 
и урбанизацията, раждае-
мостта в България поддър-
жа ръст между 0,5% и 1%, 
смъртността е относител-
но ниска. През 60-те го-
дини е въведена полити-
ка, насърчаваща раждае-
мостта, съгласно която на 
всяко семейство се пре-
доставя определена сума 

Проф. Ма СИПу
от Института  
за изследвания 
на световната 
история на 
Китайската 
академия за 
социални науки

за отглеждане на деца, а 
майките с три деца се удос-
тояват със званието „май-
ка-героиня“. От друга стра-
на, семействата без деца 
трябва да плащат данък. 
Мерките на държавата да-
ват добри резултати – же-
ните раждат средно 2-2,2 
деца и това продължава до 
80-те години. През 1988 г. 
населението в страната е 
рекордно високо – близо 
9 милиона, а властите се 
стремят то да надвиши 10 
милиона. 

Може да се каже, че 
през този период в Бълга-
рия работната сила е дос-
татъчна, изхранването на 
населението е гарантирано, 
а обществото е като цяло 
средно заможно.

Социалните промени 
след 1989 г. обаче доведоха 
до рязко намаляване на на-
селението в страната и спо-
ред български учени „де-
мографската криза“ се е 
превърнала в „демографско 
бедствие“. За периода 1996-
2006 г. населението нама-
лява от 8,3 до 7,68 милио- 
на, или близо с 8%. През 
2008 г. българите в страна-
та са 7,6 милиона, в 2009 г. 
– 7,56 милиона, а до 2013 г.  
едва 7 милиона, което е 
нивото от 1946 г. Така са-
мо в рамките на 28 годи-
ни (1985 – 2013) население-
то на България е намаля-
ло с 22%.

От 1989 г. насам бъл-
гарското население нама-
ля с близо 2 милиона, кое-
то представлява годишен 
спад от 50 хиляди, или 136 
души всеки ден. 

Специалисти по демо-
графия на България и ЕС 
предвиждат, че до средата 
на 21-и век българите ще 
останат 5,1 милиона, а до 
края на века – 3,4 мили-
она. Рязкото намаление на 
населението променя също 
неговия етнически състав. 
Така например, непрекъс-
нато спада делът на бълга-
рите като основен етнос в 
страната, и обратно, заради 
високата раждаемост сред 
турския и ромския етноси, 
техният процент от общото 
население нараства. Въз-
можно е след няколко де-
сетилетия българите да се 
окажат малцинство.

Демографската криза е 

следствие от дългогодиш-
ното натрупване на раз-
лични отрицателни факто-
ри. Пред сходна ситуация 
са изправени Германия и 
други западноевропейски 
държави, сред балкански-
те страни и райони като 
Румъния, Сърбия, Хърва-
тия, Албания и Косово, на-
селението също намалява 
непрестанно. Това е обща 
специфика на социалния 
преход в Централна и Из-
точна Европа. Според бъл-
гарски учени резкият спад 
на населението в страната 
се дължи на следните три 
причини.

1. Сравнително 
ниска раждаемост и 
сравнително висока 

смъртност
Според статистика на 

неправителствената орга-
низация „Справочно бюро 
за населението“ (Population 
Reference Bureau) от 2012 г., 
България се нарежда на 
190-195 място по раждае-
мост, и е на 20-о място 
сред държавите, при кои-
то този показател е най-ни-
сък. Статистика на ЕС со-
чи, че раждаемостта в Бъл-
гария е една от най-слаби-
те сред страните членки. В 
сравнение с други държави 
от общността, темпът на 
естествен прираст и сред-
ната продължителност на 
живота са най-ниски. 

Например през 2008 г.,  
когато демографските  
показатели са най-добри,  
раждаемостта е била 10,2‰, 
смъртността – 14,5‰, а ес-
тественият прираст на на-
селението е отрицателен – 
минус 4,3‰. За последните 
30 години броят на жените 
в детеродна възраст в Бъл-
гария е намалял с около  
1 милион заради имиграция 

или смърт. Това е основна-
та причина на намаляване 
на населението в страната 
и за значителния спад на 
раждаемостта.

2. Голям брой българи 
имигрират в чужбина

През последните 30 
години България загу-
би между 1,3 и 1,5 ми-
лиона население, от кои-
то около 1 милион са с 
висше или средно об-
разование. През 2015 г.  
в чужбина са имигрирали 
най-много българи – 29 000 
души, в сравнение с 2013 г., 
когато техният брой е бил 
само 19 000. Според проуч-
вания над 48% от българи-
те, имигрирали в чужбина 
за повече от една година, 
са направили това с цел 
препитание, около 17% са 
студенти, 21% като члено-
ве на семейството, а сто-
тици хиляди са сезонни ра-
ботници или са сключили 
брак с чужденци. Между 
326 000 и 480 000 българ-
ски турци са имигрирали 
в Турция след 1989 г.

3. Социалните 
трансформации от 

последните 30 години 
в България причиниха 
сериозна поляризация  

и бедност
След като България вле-

зе в ЕС политическата си-
туация в страната се стаби-
лизира, а икономиката за-
почна да нараства устойчи-
во. Нямаше обаче чудеса 
в икономическото разви-
тие, задълбочи се социал-
ната поляризация, жизне- 
ният стандарт не се по-
виши значително. Бъл-
гария е на дъното по ре-
дица показатели от 27-те  
страни-членки на ЕС, как-
то и последна по обем 

на БВП или общо ниво 
на живота. Според дан-
ни от ООН през 2019 г.  
БВП на глава от населе-
нието в България е бил 
9703 долара, което е ед-
ва 49% от средното ниво 
за ЕС. 

Страната е с най-ниски 
заплати, най-малък БВП 
на глава от населението и 
най-ниска покупателната 
способност в общността. 
Според експерти най-го-
лямата тежест върху бъл-
гарите по време на прехо-
да са оказвали разходите 
за препитание, жилище и 
данъците.

Разбира се, в епохата на 
големи социални проме-
ни, спадът на население-
то не е български фено-
мен, а норма в страните 
от Централна и Източна 
Европа и негативен резул-
тат от драстичните проме-
ни в региона.

Непрекъснатото нама-
ляване на населението на 
България привлича внима-
нието на цялото общество. 

Експерти се тревожат 
за сегашната ситуация и 
настояват правителството 
да предприеме ефективни 
мерки за спиране на де-
мографската катастрофа. 
Те предлагат властите да 
положат всички усилия да 
бъде разкрит потенциалът 
на населението, така че то 
да започне да нараства и се 
развива устойчиво. Трябва 
да се отбележи, че демо-
графските фактори играят  
важна роля в развитието 
на нацията и страната. На-
стоящото количество и ка-
чеството на българското 
население и тенденциите 
в развитието му предста-
вляват заплаха за нацио-
налната сигурност и заслу-
жават голямо внимание.
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Преходът от „произведено в Китай“ към 
„проектирано в Китай“ се движи с висока скорост

К
итай си е поставил 
стратегически цели да 
се превърне в произ-
водствена мощност от 
2021 до 2025 г., като на-
предва към по-големи 

иновации и жизненост, обяви Ми-
нистерството на промишлеността и 
информационните технологии  на 
КНР, цитирано от агенция Син-
хуа. Прочул се с най-обширната 
индустриална система в света  и  
висококачествени продукти, про-
изведени от китайски производи-
тели, преходът от „произведено в 
Китай“ към „проектирано в Ки-
тай“ се задвижва с висока скорост, 
изтъква агенцията.

Китай ще ускори новия си про-
цес на индустриализация и инфор-
матизация, каза на пресконферен-
ция  министърът на промишленос-
тта и информационните технологии 
Сяо Яцин. Xiao обеща, че страната 
ще се превърне в „производстве-
на електроцентрала“ и „мрежова 
електроцентрала“ чрез петгодиш-
ни усилия.

Министерството обръща голямо 
внимание на дизайна на най-висо-
ко ниво, каза Сяо, добавяйки, че 
сега се формулират 14-те петго-
дишни планове за развитието на 
различните индустрии. Те ще бъ-
дат публикувани през следващите 
четири месеца.

Конкурентност
Производственият сектор на 

страната е начело в света за 11 по-
редни години от 2010 г., каза Сяо, 
като изрази задоволство, че пози-
цията на Китай като страна про-
изводител допълнително се е за-
силила.

Добавената промишлена стой-
ност на китайския производствен 
сектор нарасна от 16,98 трилиона 
юана (около 2,63 трилиона щатски 

цели, но това е и значителна въз-
можност“.

През последните години в рам-
ките на инициативата за намаля-
ване на емисиите в страната па-
зарният дял на китайския модул 
за слънчеви клетки представлява 
повече от 70 процента от общия 
брой в световен мащаб. До края 
на август продажбите на китайски-
те NEVs надхвърлиха седем мили-
она, което представлява около по-
ловината от общия брой в свето-
вен мащаб и оглавяване на  све-
товната класация.

Министерството ще ускори уси-
лията за намаляване на интензив-
ността на емисиите и вероятно ще 
види по-бързи темпове в коригира-
нето на промишлената структура 
от ключови индустрии, каза Сяо. 

Циуфрова икономика
Отбелязвайки тенденцията за 

дигитализация в световната ико-
номика, Сяо посочва, че производ-
ственият бизнес става дигитален и 
това е „задължителният курс“ за 
развитието на сектора. Той обеща 
усилия за насърчаване на дигитал-
ната трансформация в целия сек-
тор и развитие на 5G мрежи.

В момента инерцията на разви-
тието на цифровата икономика все 
още е стабилна с появата на нови 
бизнес форми и нови модели. То-
ва ще осигури силна подкрепа за 
растежа на производствения сек-
тор, обясни министър Сяо.

Поглеждайки към бъдещето, 
ключовите технологични проби-
ви в сектори като чипове от ви-
сок клас и основен софтуер, как-
то и планирането на технологии от 
първо ниво като квантова инфор-
мация и усъвършенствани изчисле-
ния, ще се засилят. Междувремен-
но с изграждането на нови форми 
на цифрова инфраструктура, култи-
вирането на нововъзникващи ин-
дустрии като изкуствен интелект, 
големи данни и изчислителни об-
лаци, ще се движи по-бързо, про-
гнозира министърът.

Производственият сектор  
на страната е начело на света за  
11 поредни години от 2010 г. насам

долара) през 2012 г. на 26,6 трили-
она юана през 2020 г. Цифрата да-
ва на китайските производители 
30-процентен дял от общата доба-
вена индустриална стойност.

Китай може да се похвали и с 
най-обширната индустриална сис-
тема в света с 41 големи индустри-
ални категории. Китай също така 
е водеща страна в производството 
на над 40% от 500-те главни про-
мишлени продукта. Междувремен-
но все повече ключови индустрии, 
включително нови енергийни пре-
возни средства (NEV) и фотовол-
таично оборудване, водят в света с 
марки от висок клас, като телеко-
муникационните  устройства, кои-
то навлизат в глобалните условия.

Индустриална награда
Наблягайки на 5-годишния пе-

риод на промишлени модернизации 
и оптимизация на икономиката, 

ще се случат в ключовите секто-
ри, фокусирани върху информа-
ционните технологии от ново по-
коление, новата енергия и оборуд-
ването от висок клас, казва Ти-
ан Юлон, главен инженер от ми-
нистерството на брифинг за пре-
сата. Тиан отбеляза, че тези сек-
тори са тясно свързани с конку-
рентоспособността на основната 
индустрия.

В традиционните индустрии ка-
то машиностроенето, строителни-
те материали и химическия сек-
тор усилията биха насърчили тех-
нологичните нива и биха изгради-
ли по-стабилно индустриалната ве-
рига, каза Тиан.

Що се отнася до цялостния ин-
дустриален сектор, Сяо каза, че 
нисковъглеродният преход ще при-
ключи през следващите пет години. 
„Трудна задача за индустриалния 
сектор е да постигне въглеродните 

ай-големият ки- 
тайски произ-
водител на ли- 
тиево-йонни ба- 
терии за авто-
мобили Contem- 

porary Amperex Technology 
Co., Ltd. (CATL) обяви вче-
ра, че е сключил рамко-
во споразумение с гер-
манския химически ги-
гант BASF относно реше-
ния за материали за бате-
рии, включително катод-
ни активни материали и 
рециклиране на батерии.

В съобщение по този 
повод се посочва, че съ-
трудничеството ще подкре-
пи ангажимента на двете 

компании за превръщане-
то им във въглеродно неу-
трални и ще спомогне за 
устойчивостта на верига-
та на стойността в сектора, 
както и за локализацията 
на CATL в Европа. Една 
от непосредствените пол-
зи за китайската компа-
ния ще бъде подобряване 
на неговите сервизни въз-
можности в Европа, чрез 
развитие на мрежа за ре-
циклиране на батерии и 
сигурна верига за достав-
ки на суровини в региона.

През 2019 г. CATL за-
почна изграждането на за-
вод в германската провин-
ция Тюрингия, който се 

очаква да заработи до края 
на тази година и да снаб-
дява с батерии нараства-
щия пазар на електромо-
били в Европа.

„Партньорството с BASF  
е поредната важна стъп-
ка към локализацията ни 
в Европа“, заяви на Джоу 
Дзя, президент на CATL. 

„С иновативната тех-
нология на батериите на 
CATL и огромния опит на 
BASF в областта на мате-
риалите, ние ще подобрим 
допълнително способнос-
тта си да предоставяме ка-
чествени услуги на наши-
те клиенти по целия свят 
и да ускорим глобалния 

Китайският CATL и германската 
BASF сключиха рамково 
споразумение за партньорство

Н
стремеж към въглероден 
неутралитет“, добави той.

„Комбинирането на 
силната позиция на BASF 
като водещ доставчик на 
катодни активни матери-
али с опита на CATL в 
областта на литиево-йон-
ните батерии ще ускори 
иновациите и формира-
нето на устойчива верига 
в световен мащаб“, посочи 

Маркус Камиет, член на 
борда на директорите на 
BASF.

Компанията CATL с 
централа в град Ниндъ, 
провинция Фудзиен, от-
чете 131,45% ръст на нет-
ната си печалба за първата 
половина на 2021 г. на фо-
на на процъфтяващия па-
зар на автомобили с нови 
енергии.

министерството ще подобри ни-
вото на производствения сектор 
и ще изпълни целите за въглерод-
на неутралност и въглероден пик.

Забележими успешни пробиви 
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Ханджоу
зеленият град 

Пещерите са издълбани в 
гладка средно твърда скала. 
Датирането на строител-
ство се определят само по 

косвени данни – например 
по анализ на сталактити, 
които са ръчно оформяни. 
Приблизителното време на 

създаване е периодът на ди-
настия Цин (212 г. пр. н. е.).

Между множеството за-
бележителности на мега- 

анджоу е админи-
стративен център 
на югоизточната 
провинция Джъ- 
дзян, с населе-
ние от над 3 ми-

лиона жители. Намира се 
на 180 км югозападно от 
Шанхай, на брега на залива 
Ханджоу, където река Ци-
ентан се влива в Източно-
китайско море. Има прис-
танище и се явява важен 
транспортен възел.

Ханджоу е древен цен-
тър на занаятите и текстил-
ната индустрия, известен с 
производството на памук и 
коприна. По брутен вътре-
шен продукт градът е на 
второ място сред провин-
циалните столици на Ки-
тай. Живописните околно-
сти и курорти привличат 
туристи от цял свят. 

Ханджоу е един от мал-
кото градове, който с осно-
вание може да бъде наречен 
“екологично чист”. За това 
има редица фактори и ос-
новният е, че градът е раз-
положен край морския бряг 
и ветровете буквално “от-
насят” замърсения въздух.

В града има метро и тук 
се движат стотици електро-
таксита. Управата на сто-
лицата има амбицията да 
превърне Ханджоу в града 
с най-много “чисти” такси-
та в Китай.

Ханджоу разполага съ-
що и с ефективна публична 
транспортна мрежа. Вело-
сипедите и електрически-
те скутери са много попу-
лярни, а покрай основните 
улици в целия град са ус-
тановени велоалеи. 

Към всичко казано до- 

Х Стадионът в Ханджоу

Централният офис  
на „Алибаба Груп“

тук трябва да добавим, че 
Ханджоу е един от най-го-
лемите центрове на “бяла-
та индустрия” – туризма, 
в Китай. 

Живописното устие на 
река Цянтан, която се вли-
ва в Китайското море, топ-
лият, ласкав климат и без-
крайните плажове предла-
гат множество изкушения 
на любителите на морски-
те ваканции.

Но Ханджоу и райони-
те около него са пълни и 
с много забележителности 
– природни и създадени от 
човека. 

Едни от тях са пещери-
те Луню. До днес са откри-
ти 24 свързани помежду си, 
огромни изкуствено създа-
дени скални помещения. 

полиса заслужава да бъ-
дат споменати резиденци-
ята на Ху Сюейен, една от 
многото красиви и живо-
писни исторически сгради, 
с които се гордее столич-
ният град, независимо от 
бурния урбанистичен рас-
теж през последните десе-
тилетия.

Едно от най-забележи-
телните места в Ханджоу 
е Западното езеро, включе-
но в Списъка за световно 
наследство на ЮНЕСКО. 
Езерото и крайбрежието му 
покриват площ от 3,323 хек-
тара и включват едни от 
най-емблематичните кра-
сиви места. В непосред-
ствена близост има живо-
писен район с исторически 
пагоди, културни центрове, 
както и места с естествена 
природна красота като езе-
рото и близките хълмове, 
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О

Централният  
бизнес район  

на Ханджоу

Пагодата Лейфън край 
Западното езеро

първите масиви на плани-
ната Феникс.

Към изброените вече 
обекти може да прибавим 
Националния парк Сиси, 
известен със своята влаж-
на зона. 

Това е екологична сис-
тема, разположена на око-
ло десет квадратни киломе-
тра. Езера и поточета изо-
билстват с различни видо-
ве риба, а това е и место-
обитание на много видо-
ве птици. 

Интересно за туристи-
те е и изкуственото езеро 
Циендао, оформено близо 
до устието на река Циен-
тан. Там има много остро-
ви, различни по размер и 
форма, които представля-
ват изключителна гледка.

Що се отнася до рели-
гиозните и културните па-
метници, с които е богат 
районът, около вече спо-
менатото Западно езеро, 
заслужава да споменем 
пагодата Лиухъ, строена 
в 1165 г. по време на ди-
настия Сун.

т дълбините на 
девети век до 
наши дни кул-
турният пей-
заж на Запад-

ното езеро край Ханджоу 

омайва и вдъхновява пи-
сатели и поети, учени и 
художници. Местността е 
известна с красотата си. 
Множество храмове, паго-
ди, павилиони, градини с 

декоративни дървета, пъ-
теки и изкуствени остро-
ви се съчетават перфект-
но, за да придадат по-
вече чар на ландшафта 
на Ханджоу по долното  

течение на река Яндзъ. 
През вековете Западно-

то езеро има силно влия-
ние в дизайна на градини-
те в Китай и в страни ка-
то Япония и Корея. 

Културният пейзаж  
на Западното езеро  
край Ханджоу 

Храмът Линин (Душе- 
вен покой) е на два кило-
метра от Западното езе-
ро. Смята се за най-стари-
ят будистки храм в града. 
Тук може да се види голя-
ма статуя на богинята Гуа-
нин, както и 150 резбовани 
фигури на видни личности 
на будизма в Голямата за-
ла на Дълбоката мъдрост.

Недалеч се намира и 
храмът на големия мъ-
дрец, общественик и фи-
лософ Конфуций. 

Музеите в забележител-
ния крайморски град също 
представляват определен 

интерес за новодошлия. 
Те са няколко – с регио-
нално и национално зна-
чение. Китайският Нацио-
нален музей на коприната 
е разположен в близост до 
Западното езеро и е един от 
първите музеи на държав-
но ниво в Китай и най-го-
лемият музей на коприна-
та в света. 

Националният музей на 
чая е музей със специална 
тематика – чаят и негова-
та култура.

В Ханджоу има много 
театри, показващи ефект-
ни оперни представления. 

Шаосинската оперна тра-
диция е вторият най-го-
лям оперен формат в Ки-
тай. Също така, има някол-
ко големи тематични изло-
жения за историята и кул-
турата на Ханджоу.

Провинциалното упра-
вление на Ханджоу продъл-
жава успешно да реклами-
ра и разширява сферата на 
туризма и художествените 
занаяти, като поставя ак-
центи върху производство-
то на копринени изделия, 
слънчеви чадъри и богато 
изрисувани ръчно израбо-
тени ветрила.

Езерото, заедно с 
околностите си, е из-
ключително свидетел-
ство за местната ланд-
шафтна културна тради-
ция, отразяваща идеали-
зираното сливане на чо-
век и природа.

Гушан е най-големият  
естествен остров, който 
представлява невисока 
планина. Край него има 
и три изкуствени остро-
ва – Сяоджоу, павилио- 
нът Хейсин и Жуан Гун-
дуън, които се намират в 
средата на езерото. Па-
годата Лейфън и пагода-
та Баочу са на двата сре-
щуположни бряга. 

Така се формира ос-
новният модел на Запад-
ното езеро: „една пла-
нина, две кули, три ос-
трова, три бряга и пет 
езера“.

Западното езеро чес-
то е описвано като рая 
на земята и очарова по-
сетители от цял свят. 
Планините го заобика-
лят от три страни, а в 
четвъртата се намира 
град Ханджоу. Големи-
ят брой древни храмове, 
пагоди, павилиони, тера-
си, зали, мостове и пъти-
ща съществуват в хармо-
ния със заобикалящия 
ги природен пейзаж.
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общество

сигурявайки и  
подобрявайки ин- 
ституцията на 
националната ре- 
гионална автоно-

мия, правителството под-
крепя националните реги-
они в стремежа им към ус-
корено развитие, гарантира 
законните права и интере-
си на националните мал-
цинства с цел укрепване на 
съзнанието за общността на 
китайската нация, се каз-
ва в документа. Китай ще 
продължи да прилага ос-
новните правителствени по-
литики за равенство между 
половете и Програмата за 
развитие на жените в Ки-
тай (2021 – 2030) и ще подо-
бри условията за развитие 
на жените, ще насърчава и 
техните права въз основа на 
равенство и в съответствие 
със закона. 

ържавният съвет на 
Китай публикува план 
за увеличаване на зае-
тостта през 14-ия пет- 
годишен план (2021 – 
2025), съобщи агенция 

Синхуа. За да се постигнат по-го-
ляма заетост на работната ръка 
и по-качествени работни места, 
трябва на първо място да се по-
ложат политически усилия в та-
зи посока. 

Трябва да се подобрява поли-
тическата система, да се засилват 
услугите за обучение на кадрите 
и да се насърчава просперитетът 
за всички, се подчертава в плана 
на петилетката.

До 2025 г. ситуацията със за-
етостта в страната като цяло ще 
бъде стабилна, а качеството на за-
етостта непрекъснато ще се по-
добрява. 

Структурните проблеми също 
ще бъдат ефективно решени до-
тогава. Стартирането на бизнеса 
ще създаде повече работни места, 
а способността за справяне с ри-
сковете ще бъде значително подо-
брена, отбелязва планът. Той по-
ставя ключови задачи, включител-
но непрекъснато разширяване на 
капацитета за заетост и насърча-
ване развитието на системата на 
пазара на човешки ресурси.

До 2025 г. Китай има за цел да 
добави над 55 милиона нови град-
ски работни места и да проведе 
обучение за умения за служите-
ли, ангажирани с нови форми и 

модели на бизнес.
Страната ще субсидира обуче-

ния за професионални умения, се 
казва в плана. Той също така има 
за цел да подобри системата на 
публичните служби по заетостта, 
да увеличи доходите на хората и 
да подобри защитата на техните 
права и интереси.

Компаниите трябва да поемат 
своите социални отговорности и да 
бъдат приятелски настроени към 
майчинството, се отбелязва в пла-
на. Като се добавя, че работода-
телите ще се насърчават да пред-
лагат гъвкав родителски отпуск.

ъс закриването на Меж- 
дународната конфе-
ренция за загубата и 
разхищението на хра-
ни в Дзинан, провин-
ция Шандун, Китай 

отправи ясен сигнал към света, 
че ще положи повече усилия в 
сферата, за да гарантира продо-
волствената сигурност.

Тридневното мероприятие,  
което се проведе онлайн и офлайн, 
привлече повече от 300 участни-
ци, включително от Г-20.

Понастоящем производството 
на зърнени храни по целия свят 
се равнява на 2,8 милиарда тона 
на година, което прави загубата 
на 1% продукция равна на загу-
бата на 28 милиона тона храна. 
Това количество може да изхра-
ни 70 милиона души, каза Ма 
Йоусян, заместник-министър на 
земеделието и селските райони.

През последните години Ки-
тай извърши значителен напре-
дък в ограничаването на загуба-
та и разхищението на храни, как-
то и в потреблението. 

Главните усилия бяха съсре-
доточени върху модернизиране-
то на съоръжения и оборудване.

В провинция Шандун, коя-
то е водещ производител на зър-
нени храни, съоръженията за 
съхранение на зърно на компа-
ния Sinograin са снабдени с 4500 
камери с висока резолюция и  
280 000 температурни сензора, 
които гарантират топ качество-
то на продукцията.

Официална статистика показ-
ва, че през миналата петилетка 
около 13 милиона тона храни са 
били спестявани годишно.

О

Д

С

Защита и гаранция на правата на 
малцинствата и хората с увреждания

През новата петилетка 
заетостта на работната 
сила ще се увеличава

Китай намалява загубата и 
разхищението на храни

Китай ще продължи да гарантира равни права за 
малцинствата, жените, децата, възрастните хора, хората 
с увреждания и други групи в неравностойно положение 
и ще засили тяхната специална закрила. Това съобщи 
агенция Синхуа, която информира по повод публикуван 
от Държавния съвет на КНР документ “Държавен план за 
действие за правата на човека (2021 – 2025)“. 

Страницата подготви 
Любомир МИхАйЛОВ

Китай дава приори-
тет на защитата на деца-
та. В хода на цялостното 
прилагане на Китайската 

разликата в нивото на раз-
витие на децата в градски-
те и селските райони, в раз-
лични части на страната 

да се реализира проект за 
реконструкция на къщи 
със специални удобства за 
тях, а също така да им се 

помогне да намерят въз-
можности за самореали-
зация, се изтъква в плана. 
Освен това Китай ще пред-
ложи комфортни условия за 
придвижване на възраст-
ни хора, ще им предостави 
адекватни интелектуални 
услуги и ще засили прав-
ната защита на правата и 
интересите на тази катего-
рия от население, се казва 
в документа. 

В него се посочва, че 
Китай ще гарантира пра-
вата на хората с увреж-
дания да участват в кон-
кретни дейности, ще подо-
бри тяхното благосъстоя-
ние, ще подобри качество-
то на рехабилитационните 
услуги за тях и ще подо-
бри механизма за гаран-
тиране на специално об-
разование. 

Също така ще се на-
сърчава заетостта на хора 
с увреждания, цялостно 
ще стимулира създаване-
то на достъпна среда и ще 
се подкрепят изследвания-
та, разработването и произ-
водството на интелигентни 
помощни устройства за хо-
рата с увреждания.

програма за развитие на 
децата (2021-2030) ще бъ-
дат гарантирани правата на 
децата на живот, развитие, 
сигурност и участие. С цел 
насърчаване на здравослов-
ното и всестранно развитие 

и между различните гру-
пи от населението ще бъ-
де намалена.

Необходимо е да се по-
виши благосъстоянието на 
възрастните хора, да се по-
добри системата за грижи, 
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личности

ой се казва У Тиени,  
академик на Ки-
тайската академия 
по инженерни нау-
ки, пионер в сфе-
рата на височин-

ната медицина и експерт по 
хипоксична физиология. На 
29 юни тази година той за-
стана на подиума в залата 
на парламента и получи ор-
ден „Първи юли“, който е 
най-високото отличие, при-
съждано от ККП.

У Тиени е роден в град 
Или, Синдзян, през 30-те 
години на миналия век. 
След време става войник 
в Китайската народоосво-
бодителна армия. „Въпре-
ки че не съм висок, имам 
добра физика. 

Тогава имах само една 
мечта – да се присъединя 
към армията и да служа на 
страната“, казва У Тиени. 
Поради доброто си възпи-
тание той е приет за обу-
чение в Китайския меди-
цински университет ведна-
га след като се записва в 
армията. По същото време 
е подписано споразумение 
за примирие между САЩ 
и КНДР. „Но преди вой-
ските да се изтеглят, сил-
но настоявах да отида на 
фронта“, споделя У.

През 1957 г. У Тиени и 
съпругата му пристигат в 
болница 512 на китайски-
те народни доброволци в 
Пхенян. Там заради добра-
та си работа в епидемич-
ната превенция и контрол, 
той печели първия си ор-
ден „За заслуга“.

След като войските са 
изтеглени в Цинхай през 
1958 г., той е искал просто 
да бъде „един обикновен 
войник“. У Тиени каза, че 
получил медала „Петима 
добри войници“ в кавале-
рийската рота, където овла-
дява конната езда и тя му 
помага много впоследствие 
при планинските преходи.

В края на 50-те годи-
ни на миналия век голям 
брой млади хора прииж-
дат в Цинхай в преследване 
на мечтите си. Неочаквано 
много строители от конти-
ненталната част, които за 
пръв път посещават Цин-
хай, бързо изпитали висо-
чинна болест, сърцебиене, 
стягане в гърдите и силно 
главоболие... Поради лип-
са на основни познания за 
височинната болест много 
подобни симптоми се леку-
ват като обикновена пнев-
мония. Много строители се 

Т

Академик У Тиени: 
специалистът по 
височинна медицина

което е изключителен при-
нос за превенцията и лече-
нието на височинна болест.

Алпийската хипоксия е 
тежко изпитание за здраве-
то на строителите на же-
лезопътни линии в плато-
то. Това е голям световен 
проблем при изграждането 
на железопътни линии във 
височинни райони, а също 
така поставя нови предиз-
викателства пред височин-
ната медицина.

През петте години от из-
граждането на железопът-
ната линия Цинхай-Тибет, 
като бивш ръководител на 
експертната група по висо-
чинна медицина към Ми-
нистерството на железни-
ците, У Тиени играе воде-
ща роля при формулира-
нето на поредица от мерки 
за защита на труда и кон-
трол на височинната болест 
и създава всеобхватни на-
учни мерки за опазване на 
здравето и планове за пър-
ва помощ за предотвратя-
ване на височинна болест. 
Методът за самооценка на 
болестта е описан в науч-
но ръководство, което се 
раздава на всеки строител 
в района.

„80% от участъците на 
железопътната линия Цин-
хай-Тибет са над 4500 ме-
тра над морското равни-
ще. Количеството кисло-
род е само половината от 
това в равнинните части“, 
казва У.

Той сам ръководи науч-
ноизследователския и меди-
цински екип да проучи и 

главоболие, стягане в гър-
дите, безсъние, диария и 
повръщане. Яздейки кон, 
як, натоварен с инструмен-
ти, той обикаля и прави 
проучванията си в плато-
то. Ако огладнеел, хапвал 
ечемик от някои пастири 
или суха храна, спял заед-
но с пастирите в палатки 
при температура от минус 
30 градуса и държал газова-
та лампа запалена до къс-
но през нощта, за да под-
реди данните...

За да успее да общува с 
всички хора, У Тиени, кой-
то говори китайски, тад-
жикски, английски и руски 
език, научил и тибетски. 
След десетилетия научни 
изследвания той е обико-
лил повечето от височин-
ните райони в платото, ле-
кувал е десетки хиляди пас-
тири, събрал е голямо ко-
личество клинични данни, 
а тибетските пастири сър-
дечно го наричат „добрия 
лекар на кон.“

У Тиени прави система-
тично проучване на раз-
лични видове остра и хро-
нична височинна болест 
от гледна точка на епиде-
миологията, патофизиоло-
гията и клиничната меди-
цина. Той предлага стан-
дарт за количествена диа-
гноза за хронична планин-
ска болест, който по-късно 
е формулиран като „цин-
хайски стандарт“ от Меж-
дународната асоциация по 
планинска медицина и пре-
върнат в единен междуна-
роден стандарт през 2005 г., 

почти нищо не се е знаело 
за нея. Само чужденците 
са имали познания за ви-
сочинната медицина. „Ис-
кам да преодолея височин-
ната болест“, с това реше-
ние през следващите десе-
тилетия той се посвещава 
на изследванията в сферата.

„Суровата среда, раз-
реденият въздух и ниско-
то атмосферно налягане в 
платото Цинхай-Тибет въз-
препятстват темповете на 
развитие на района, както 
и застрашават здравето и 
безопасността на жители-
те и войниците тук. При-
чините за височинната бо-
лест трябва да бъдат от-
крити и да продължат да 
бъдат изучавани“. У Тие-
ни започна да използва на-
учните знания, за да опази 
живота и здравето на хо-
рата в платото.

През 1978 г. У Тиени и 
неговите колеги създават 
първия в страната Високоп-
ланински медицински из-
следователски институт. За 
да се изучат напълно раз-
личните остри и хронич-
ни височинни болести въз-
можно най-скоро, от 1979 
до 1992 г. У Тиени ръководи 
мащабно проучване, което 
обхваща 100 000 души. „Ви-
наги питам къде е най-ви-
соката надморска височи-
на, когато отивам в даде-
но място“, казва У Тиени. 
За да извършат медицин-
ските изследвания на голя-
ма надморска височина, те 
трябвало да правят прехо-
ди в отдалечени места, без 

На „покрива на света“ възрастен мъж на 80 и няколко години 
ръководи медицински екип и целогодишно прави преходи 
високо в планините. Повече от 50 години той популяризира 
неотклонно височинната медицина в Китай. Името му е 
дълбоко запечатано в сърцата на хората от всички етнически 
групи в Цинхай-тибетското плато.

разработи родиолата и дру-
ги растения, базирани глав-
но на тибетската медици-
на, в препарати за първа 
помощ. Те успяват да на-
малят честотата на остра 
височинна болест от 9,8% 
от началото на изгражда-
нето на магистралата Цин-
хай-Тибет до под 1%.

Изследванията на У Ти-
ени не само гарантират 
безпроблемното изграж-
дане на железопътната ли-
ния, но са чудо в светов-
ната медицина. 140 000 ду-
ши работят в райони на 
4000 метра над морското 
равнище в продължение 
на 4 години, като за то-
зи период няма случай на 
смърт поради остра висо-
чинна болест.

„Аз съм лекар и член на 
ККП и човекът, който най-
добре познава височинната 
болест, трябва да тръгна!“ 

На 14 април 2010 г. зе-
метресение с магнитуд 7,1 
разтърсва тибетската авто-
номна префектура Юшу в 
провинция Цинхай. Въз-
растният У Тиени решава 
да ръководи медицинския 
екип до засегнатите райо-
ни в Юшу въпреки опитите 
на колегите и семейството 
му да го разубедят.

След като пристига там, 
той работи ден и нощ на 
първа линия. След земетре-
сението  ръководи редица 
срещи, за да обобщи до-
пълнително опита от спа-
сителните операции и пред-
стави на международната 
общност успешния опит на 
Китай.

У Тиени посвещава це-
лия си живот на здраве-
опазването и е спечелил 
множество отличия. „Цин-
хай-тибетското плато е ко-
ренът на моите научни из-
следвания и на моя живот. 
Медицинските изследвания 
там съм преследвал през 
целия си живот“. Орденът 
„Първи юли“ е най-висо-
ката чест в партията, чест 
и изпитание. В бъдеще ще 
се постарая работата ми 
да бъде наследена от до-
бри специалисти, които да 
се грижат за здравето на 
хората и войниците в пла-
тото“, казва той.

разболяват един след друг 
и дори някои умират.

У Тиени каза, че по това 
време височинната болест 
все още е била бяло петно 
в областта на медицински-
те изследвания в Китай и 

да пропускат нито един чо-
век или домакинство, за да 
разберат точно разпределе-
нието на болестта и при-
чините за нея.

У Тиени също е изпитал 
височинната болест, като 
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Разбийте две яйца, доба- 
вете 1 с. л. зехтин, 1 ча-
ша прясно мляко и някол-
ко капки лимонов сок. На-
несете на косата и скал-
па и изчакайте 30 минути. 
Измийте с мек шампоан и 
хладка вода.

4. Алое вера
Това разстение има ов- 

лажняващо, противовъз-
палително и противогъб-
ично действие върху коса-
та. То я предпазва от пър-
хот и накъсване, като в 
същото време възстановя-
ва алкално-киселинния й 
баланс. Смесете 1/2 с. л.  
гел от алое вера с 1/2 с. 
л. бадемово масло. Нане-
сете на косата и скалпа и 
изчакайте 20-30 минути,  

акъсването е 
проблем, с кой-
то се сблъскват 
предимно хора-
та с дълги ко-
си. Понякога су-

трин им е трудно да разре-
шат заплетените и нацъф-
тели краища, за да се при-
ведат в приличен вид.

Причините за това със-
тояние са различни. Пър-
вото, което би казал един 
фризьор, е, че не се грижат 
добре за косата си като не 
се подстригват навреме на-
пример. Накъсването може 
да е следствие и от липсата 
на достатъчно влага, твър-
дата вода, честото боядис-
ване, къдрене, изправяне, 
сушене и т. н.

Няколко домашни сред-
ства от кухнята ще ви по-
могнат да върнете добрия 
вид на косата.

1. Кокосово масло
Кокосовото масло е ес-

тествен овлажнител. Освен 
това лауриновата киселина 
в него предпазва от гъбич-
ни инфекции като пърхот.

Нанесете кокосовото 
масло на скалпа и по дъл-
жината на косъма, масажи-
райки. Покрийте главата с 
шапка за душ за 2-3 часа 
или цялата нощ. След то-
ва измийте с мек шампоан.

2. Зелен чай
Зеленият чай съдържа 

катехини, които имат ан-
тиоксидантни свойства и 

Домашни маски за накъсана коса

Здраве

итай ще продължи с проучванията на ле-
карствата на традиционната китайска меди-
цина, заявиха участници в Международно-
то изложение за търговия с услуги в Китай.

В речта си на откриването на четвъртия 
форум „Един пояс, един път“ за развитие-

то на китайската медицина заместник-председателят 
на ПК на ОСНП Чън Джу призова сътрудничеството 
в сферата да стане част от инициативата, за да може 
традиционната китайска медицина да играе по-голя-
ма роля в борбата с COVID-19.

Заместник-ръководителят на Националното упра-
вление за традиционна китайска медицина Хуан Лу-
ци посочи, че Китай е предоставил своя опит в бор-
бата с новия коронавирус с помощта на китайската 
медицина на 150 държави и региони, както и нейни 
продукти на повече от 10 страни.

През месец май Министерството на търговията и 
Националното управление за традиционна китайска 
медицина пуснаха съвместно циркулярно писмо, под-
крепящо създаването на национална база за услуги 
на традиционната китайска медицина.

Насърчава се търговията 
с услуги на китайската 
медицина

К

Н
възстановяването му, освен 
това прави косата мека и 
пази скалпа от микроби и 
гъбички.

Добавете 1 с. л. ябъл-
ков оцет към 2 чаша вода. 
Изплакнете косата с тази 
смес, след като я измиете 
с шампоан.

7. Лучен сок
Лукът е богат източник 

на сяра и предпазва от ко-
сопад и накъсване, като за-
здравява косъма. Той има и 
противогъбични свойства.

Смесете 1/2 с. л. лучен 
сок с 1/2 с. л. кокосово мас-
ло. Нанесете върху косата, 
като се концентрирате вър-
ху скалпа. Изчакайте 20-30 
минути и измийте.

стимулират растежа на ко-
сата. Той притежава проти-
вогъбични и противовъзпа-
лителни свойства, което оз-
начава, че предпазва скал-
па от инфекции и изтъня-
ване на косъма.

Смесете 1/2 с. л. зелен 
чай на прах с 1 с. л. коко-
сово масло. Нанесете вър-
ху скалпа и косата и изча-
кайте 10 минути. Измийте 
с хладка вода.

3. Яйчена маска
Яйцата са богати на про-

теини и поддържат косата 
здрава и мека. Освен това 
имат противовъзпалител-
но действие, което означа-
ва, че пазят скалпа от въз-
паления, а косъма от ув-
реждания. 

след което измийте.
5. Чесън

Чесънът е богат източ-
ник на сяра, която дейст-
ва като градивен елемент 
за косата. Освен това пред-
пазва от гъбични инфекции 
и накъсване.

Счукайте 6-7 скилидки 
чесън и ги смесете със 100 
мл кокосово масло или зех-
тин. Оставете на хладно и 
сухо място за около сед-
мица. Нанесете на скалпа 
и косата и измийте след 
около час.

6. Ябълков оцет
Нарушеният алкал-

но-киселинен баланс из-
сушава и уврежда косъма. 
Ябълковият оцет помага за 

НякОЛкО  
ПРЕВАНТИВНИ МЕРкИ:

 Подстригвайте  
редовно косата.
 Избягвайте да я  

сушите със сешоар все-
ки път.

 Заместете боята с  
естествени оцветители.
 Не мийте косата  

всеки ден.
 хранете се  

здравословно, без да 
преяждате.

 Пийте достатъчно 
течности.

 Осигурете си сън и 
почивка.

итайски учени 
са открили, че 
сигнална моле-
кула може да 
засили изгаря-
нето на мазни-

ни при мишки, хвърляйки 
светлина върху потенциал-
ното лечение на затлъстя-
ването.

В човешкото тяло има 
различни видове мазни-
ни. Кафявата мастна тъ-
кан (добри мазнини) пома-
га за поддържане на телес-
ната температура. Повече-
то мазнини в тялото обаче 
са бели, които се натруп-
ват, когато хората прием-
ат допълнителни калории. 

През последните годи-
ни новооткритата бежова 
мазнина се превърна в по-
пулярен фокус за науката. 
Тя има голям брой мито-
хондрии и може да изгаря 
калориите по-лесно. През 
зряла възраст човек губи 
повечето кафяви мазнини, 
но може да продължи да 
произвежда бежови мазни-
ни в отговор на определе-
ни хормони и ниска тем-
пература.

К

При предишни проуч- 
вания изследователи от 
университета „Сун Ятсен“ 
в Гуанджоу установиха, че 
сигнални молекули, наре-
чени цитокини, играят ро-
ля в регулиране производ-
ството на бежова мазнина. 

Ново изследване, пуб-
ликувано в списанието 
PLOS Biology, се фокусира 
върху вид цитокин, наре-
чен интерлевкин-25 (IL-25).  
Екипът от китайски уче-
ни е открил, че повиша-
ването на нивата на IL-25 
може да имитира ефекти 
на ниските температури 

и хормоналната стимула-
ция, което кара мишки-
те да произвеждат повече 
бежови мазнини. 

Учените са приложили 
IL-25 на мишки на диета с 
високо съдържание на маз-
нини, което успешно им е 
помогнало да отслабнат и 
да поддържат инсулинови-
те си функции. Резултати-
те показват, че IL-25 играе 
ключова роля в производ-
ството на бежова мазнина 
и че увеличаването на то-
зи цитокин може да се пре-
върне в потенциално лече-
ние за затлъстяване.

Сигнална молекула може  
да помогне за изгарянето  
на мазнини от организма
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традиции
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Л

И

Празникът Средата на есента 

Възраждане на древното изкуство за 
правене на фигурки от тесто

унният фестивал е 
вторият по значе-
ние празник в Ки-
тай след Нова го-
дина. Той се отбе-
лязва от китайски-

те общности в цял свят и 
дори от хора, които нямат 
нищо общо с китайската 
култура. В деня на Есенния 
празник семействата се съ-
бират заедно, за да изразят 
своята сплотеност, да се на-
сладят на богатата трапеза 
и на традиционния лунен 
сладкиш юебин. 

В празничната нощ на-
стъпва септемврийско-
то пълнолуние и това е 
най-подходящото време 
хората да съзерцават не-
бесното светило. Пълната 
луна се смята за символ, 
който олицетворява спло-
теното семейство. Освен 
единството на семейство-
то, празникът символизира 
и други ценности – плодо-
родие, красота, успех, лю-
бов. А също изразява коп-
нежа за родината или близ-
ките, когато те са далеч. 

Тази година Лунният 
фестивал ще се отбележи 

зработването на  
фигурки от тес-
то е уважавано 
културно на-
следство в Ки-
тай с история 

над 1000 години. Начи-
нът на приготвянето им е 
предаван от поколение на 
поколение. И днес, както 
преди векове, народните 
художници смесват пше-
ничното брашно като ос-
новен материал с масло, 
сол, оцет и други състав-
ки. Използвайки ръцете 
си и прости инструменти 
като ножици и бамбукови 
пръчки, те омесват и оф-
ормят тестото в различни 
фигурки.

Джан Бейюен е млад 
мъж от Сиан, столица-
та на провинция Шън-
си, Северозападен Китай. 
Той е запознат със зана-
ята за правенето на тес-
тени фигурки от чичо си 
още от малък. През 2015 г.,  
след като изучава специ-
алността „Анимация и 
скулптура“ в Япония, ре-
шава да се завърне в род-
ния град и да използва зна-
нията си за популяризира-
не на древното изкуство на 
фигурките от тесто. Там 
среща любовта и се же-
ни за своята съученичка 

на 21 септември.
На този ден е задъл-

жително да се ядат лунни 
кексчета юебин. Обикно-
вено те са сладки с разли-
чен пълнеж – паста от чер-
вен боб, жълтък от сварено 

яйце, паста от лотос и др. В 
южните провинции, напри-
мер Дзянсу и Джъдзян, как-
то и в Шанхай, те са пълни 
с мариновано месо. Обик-
новено са солени на юг и 
сладки на север. Днес обаче 

с изискванията на клиен-
тите. А в златарските ма-
газини и в банките около 
празника се продават злат-
ни и сребърни юебин, кои-
то са много скъпи. Има и 
по-евтин вариант - някои 

компании предлагат лун-
ни сладкиши с пълнеж от 
злато за кулинарни нужди. 
Така че хората си подаряват 
и позлатени юебин.

Всички паркове в Ки-
тай са отворени до късно 
вечерта и са пълни с хо-
ра, които седят около езе-
рата, гледат луната и из-
пращат мислено най-до-
брите си пожелания към 
роднините и най-близки-
те си приятели. 

Различни концерти и 
фестивали допълват праз-
ничната атмосфера и до-
принасят всички да по-
чувстват по-силно духа на 
един от най-хубавите ки-
тайски празници. Чества-
нето му е свързано и с дру-
га важна традиция – шест-
вията с фенери. Хората но-
сят ярко оцветени фенери, 
които подчертават яркост-
та на луната. 

Навсякъде има украси, 
създава се атмосфера на то-
плина и единство. 

По улиците се провеж-
дат фестивали с песни, тан-
ци, театрални представле-
ния. Всичко е посветено 
на луната: възхищават й 
се, четат поезия за нея. На 
децата се дават лунни зай-
чета. Особено внимание се 
обръща на възрастните хо-
ра в знак на обич и уваже-
ние. Те са заобиколени с 
внимание и грижа. 

Един от любимите празници в Китай е Средата на есента, или 
Лунният фестивал. Той е поетичен, изпълнен с романтика и 
преклонение пред  вълшебната лунна красота. Празнува се всяка 
година на 15-ия ден от осмия месец по лунния календар, когато 
луната е най-пълна и свети най-силно през цялата година. 

все повече млади китайци 
предпочитат новите видо-
ве юебин с шоколад, сла-
долед или зелен чай. Някои 
пекарни изписват различ-
ни йероглифи върху лун-
ните кексчета, съобразени 

Джао Дзиндзин, която е 
учила анимация във Фран-
ция и е работила в тази 
област пет години.  Воде-
ни от любовта към тради-
ционната китайска култу-
ра, двамата млади творци 
решават да възобновят в 
родния си град древното 
китайско изкуство за из-
работване на фигурки от 
тесто. Двойката често об-
мисля идеи как да съче-
тае тънкостите и похватите 
на древните занаяти с про-
фесионалните си познания 

за съвременното изкуство, 
скулптурата и анимацион-
ния дизайн. 

„Вярваме, че въпреки 
различните културни кон-
тексти, човешките съще-
ства споделят един и същ 
стремеж към изкуството и 
общ вкус към красотата“, 
казва Джао и добавя, че 
много чуждестранни при-
ятели и китайци, живее-
щи в чужбина, идват при 
тях, за да научат  майстор-
ството  на изработването 
на фигурки от тесто.

учим да правят фигурки от 
тесто, характерни за тра-
диционната китайска кул-
тура. Стремежът ни е този 
вид изкуство да става все 
по-популярно.“ 

Двамата се радват, че 
намират силна подкрепа 
за опазването на старите 
занаяти и все повече мла-
ди хора се увличат от тях. 

„Имаше едно американ-
ско момиче, което дойде 
на гости в Сиан със се-
мейството си само за че-
тири дни и три от тях пре-
кара, изучавайки скулп-
турите от тесто. Наш ав-
стралийски приятел сега 
преподава курс в Сидни, 
след като специално изучи 
традиционното изкуство в 

Китай“, разказва двойката. 
През последните три го-

дини и те обучават свои 
ученици в Сиан.

Джан споделя впечатле-
нията си, че децата обик-
новено започват с прости 
съвременни анимационни 
герои, които са популярни 
сред тях. „Когато се влю-
бят в изкуството, ние ги 

В страната се предприемат 
редица мерки за защита-
та на нематериалното кул-
турно наследство. То ще се 
интегрира и в национална-
та образователна система 
чрез специализирани кур-
сове в началните и сред-
ните  училища. 
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На Пекинския 
кинофестивал ще се 
покажат шедьоври  
на световното кино

П
екинската филмова 
панорама е сегмент 
на мероприятието 
тази година. За пър-
ви път фестивалът се 
простира извън преде-

лите на столицата, в кина в градо-
вете Тиендзин и Джандзякоу. Ки-
нолюбителите ще могат да се на-
сладят на висококачествени фил-
ми от целия свят чрез стрийминг 
платформата iQiyi от 15 септември 
до 8 октомври.

В чест на прочутата китайска 
актриса Гунг Ли, която е предсе-
дател на журито тази година, в 
рамките на фестивала ще бъдат 
прожектирани различни класики 
с нейно участие. Това са „Черве-
но сорго“ от 1988 г., романтичната 
комедия „Флиртуващият учен“ от 
1993 г., където й партнира актьорът 
комик Стивън Чоу, и волейболният 

блокбъстър „Скок“ от миналата 
година.

В специален сегмент ще бъдат 
показани няколко класически ки-
тайски филма на революционна 
тематика, например „Раждането 
на Нов Китай“ (1989).

Много чуждестранни филми, 
които не са били прожектирани в 
континентален Китай до момента, 
също ще бъдат прожектирани по 
време на събитието. В това число 
реставрирания в 4K версия филм 
„Мълхоланд драйв“ (2001), „Супер-
мен“ (1978), „Москва не вярва на 
сълзи“ (1980), „Социалната мре-
жа“ (2010), „Кръстникът 3“ (1990) 
и много други.

В програмата са предвидени 
прожекции на филми от Украй-
на, Гърция и Русия, кинолюбители-
те на японската анимация ще ви-
дят някои класики на студио Ghibli.

одводната архе-
ология играе ва-
жна роля в спа-
сяването и из-
следването на по-
тъналия в древ-

ността край град Цюен-
джоу кораб „Нанхай-1“. Не-
отдавна тази археологиче-
ска находка бе включена в 
Списъка на световното на-
следство. През последни-
те години Китай не само 
развива подводната архео-
логия, но и активно разра-
ботва съвместни проекти с 
други държави. Открития-
та в тази сфера са още ед-
но доказателство за дълга-
та история на обмена на 
Китай с чужбина.

Съвместният археоло-
гически проект между Ки-
тай и Саудитска Арабия на 
пристанището Ал Серри-
ан е важна част от сътруд-
ничеството между страни-
те по Морския път на коп-
рината. Негов ръководител 
от китайска страна е Дзан 
Бо, който е заместник-пред-
седателя на Международ-
ния съвет за паметниците 
и природните забележител-
ности и професор в Инсти-
тута за защита на култур-
ното наследство към Уни-
верситета на Шандун.

Той обяснява, че от 2017 
до 2019 г. два пъти са пра-
вили земни и въздушни 
проучвания. „Под пясъци-
те открихме руините на ед-
но пристанище по Морския 

П

Близо 1000 прожекции на почти 300 китайски и 
чуждестранни класически филми, включително  
„Червено сорго“ на Джан Имоу, „Мълхоланд драйв“ на 
Дейвид Линч и „Модерни времена“ на Чарли Чаплин, са 
планирани в 31 кина в Пекин, Тиендзин и района Хъбей 
като част от 11-ия Пекински кинофестивал.

Развитието на подводната археология в Китай 

Не на последно място в рамките 
на Панорамата феновете ще могат 
да се насладят на филми с подобре-
ни технологии, като реставрации с 
4К висока резолюция. Например 
IMAX ще представи поредицата 
„Стар Трек“ (2009-2016), както и 

няколко образователни филма ка-
то „Хъбъл 3D”, „Панди“ и „Кра-
сива планета“.

Фестивалът ще бъде открит 
с дългоочакваната премиера на 
филм „Битката при езеро Чанд-
зин“ на 21 септември.

път на коприната. Там на-
мерихме множество кул-
турни артефакти, свързани 
с морската търговия, особе-
но китайски порцелан. То-
ва е доказателство за нали-
чието на обмен между Ки-
тай и Червено море.“

Отговорникът на про-
екта от Саудитска Арабия 
Мади Алгарни разказва, че 
резултатите от съвместни-
те археологически проуч-
вания са доказателство за 
дългата история на култур-
ния и търговския обмен 
между Китай и арабските  
държави.

Подводната археология 
се занимава с изследването, 
откриването и разкопките 
на потънало в дълбините 

на моретата наследство, из-
ползвайки специални архе-
ологически методи и техни-
ки. Тя е интердисциплинар-
на наука, която се нуждае 
от подкрепата на техноло-
гиите за морски проучва-
ния, гмуркане и др.

Развитието на подводна-
та археология в Китай за-
почва едва през 80-те годи-
ни на миналия век. Само за 
30 години обаче е постиг-
нат голям напредък. Един 
от важните резултати на 
археолозите е спасяването 
и изследването на потъна-
лия кораб „Нанхай-1“. Дзян 
Бо обяснява, че корабът е 
тръгнал от пристанището 
на град Цюенджоу и се е 
насочил към Югоизточна 

Азия, но за съжаление, е 
потънал край бреговете 
на Гуанджоу. Този кораб е 
доказателство за развита-
та търговия на пристани-
щето Цюенджоу. На него-
вия борд са открити мно-
жество културни ценнос-
ти, като изделия от порце-
лан, коприна, желязо, зла-
то и сребро. 

Резултатите от подвод-
ната археология подкрепят 
важния исторически статут 
на пристанището Цюен-
джоу и съдействат на гра-
да да влезе в Списъка на 
световното наследство като 
„Световен център на мор-
ската търговия през динас-
тии Сун и Юен“. 

В момента китайски под- 

водни археолози рабо-
тят по цял свят и подгот-
вят специалисти в тази 
област. Дзян Бо обяснява, 
че са обучили 8 групи от  
експерти. 

„До момента сме обучи-
ли 145-има подводни архе-
олози. В нашите курсове 
първо участваха двама ке-
нийци, след това се вклю-
чиха шестима души от Сау-
дитска Арабия, Иран, Кам-
боджа, Тайланд и Герма-
ния. Първият етап от обу-
чението е подготовка за 
гмуркане във воден ба-
сейн, след това е практи-
ката по подводна археоло-
гия. В края на стриктната 
подготовка участниците в 
курса получават междуна-
родно признат сертификат 
за гмурци, както и серти-
фикат за подводни археоло-
зи на Националното упра-
вление за защита на кул-
турното наследство на Ки-
тай. Всички наши ученици 
са с много добри резулта-
ти в подводните работи.“

През май тази година 
Националното управле-
ние за защита на култур-
ното наследство на Китай и 
Шандунският университет 
са създали Изследовател-
ски център по морска ар-
хеология. В бъдеще универ-
ситетът ще подготвя повече 
професионалисти и между-
народни кадри. 
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Пекин е единственият град, който е и 
летен, и зимен олимпийски център

чакваме с ог-
ромен интерес 
Зимните олим-
пийски игри в 
Пекин през фев-
руари 2022 г., 

които ще бъдат грандиоз-
но събитие, заяви за Радио 
Китай за чужбина генерал-
ният секретар на Българ-
ската федерация по хокей 
на лед Стоян Бъчваров. Той 
съобщи, че на 3 септември 
т. г. е подписано споразу-
мение между Олимпийския 
комитет, Националната хо-
кейна лига и Международ-
ната федерация по хокей на 
лед, което предвижда „па-
уза в календара на мачо-
вете”, за да могат по този 
начин в Пекин да участват 
най-добрите играчи от то-
зи зимен спорт.  

Генералният секретар на 
БФХЛ е убеден, че ХХІV   
олимпийски игри в Пекин 
ще бъдат уникални и нео-
бикновени, каквато е би-
ла и лятната олимпиада 
през 2008 г., отново при 
домакинството на Китай. 
„Пекин е единственият 
град в света, който е и ле-
тен, и зимен олимпийски 
център.” Стоян Бъчваров 
подчертава, че за пръв път 
се прекъсва шампионат, за 
да се участва в олимпиада. 
Досега това не се е случ-
вало и показва важността 
и високата оценка, която 
и Международният олим-
пийски комитет дава на те-
зи игри. Пекин е единстве-
ният град в света, който е 
и летен, и зимен олимпий-
ски център, напомни Стоян 
Бъчваров.

„Така в грандиозното съ-
битие, с домакинството на 
КНР ще участват най-до-
брите професионалисти в 
зимните спортове. Досега 
прекъсване на шампионат 
не е имало, за пръв път 
е постигнато подобно спо-
разумение, за да могат те-
зи играчи да се включат”, 
пояснява той и добавя, че 
въпреки трудностите при 
логистиката, засега вече са 
предвидени поне четири са-
молета, които ще превозят 
най-добрите професионал-
ни хокеисти до Пекин. 

Веднага след приключ-
ване на Олимпийските иг-
ри тези играчи ще се вър-
нат в клубовете си, за да 
продължат участията си, 
тъй като шампионатът ве-
че ще се играе”, обяснява 
българският висш спортен 
ръководител. Що се отнася 

Генералният секретар на БФХЛ Стоян 
Бъчваров е убеден, че XXIV олимпийски 
игри в Пекин ще бъдат уникални и 
необикновени, каквато беше и  
лятната олимпиада в китайската 
столица през 2008 г.

до българското участие в 
Зимните олимпийски игри 
в Пекин, той  казва: 

„Традиционно е българ-
ското участие в олимпи-
адите по зимни спортове. 
България много активно 
участва в тях още от 1936 г. 

Страната ни има спе-
челени пет-шест меда-
ла през различните годи-
ни – и златни, и сребърни, 
и бронзови. Специално за 
представянето в дисципли-
ната хокей на лед, нашето 
участие беше забележител-
но преди няколко години, 
по време на игрите в Ин-
сбрук, когато българският 
отбор беше сред 12-те чел-
ни отбора. 

По-късно професио-
налистите от Българска-
та хокейна лига участва-
ха в Зимната олимпиада 
в Нагано. Това се случи 
след изричното желание 
на тогавашния председа-
тел на МОК Хуан Анто-
нио Самаранч, който се 
обърна с молба към пре-
зидента на нашата феде-
рация да направи всич-
ко възможно българските 
национали - хокеисти да 
участват. До 2018 г. Бъл-
гарската национална хо-
кейна лига е участвала ре-
довно във всички зимни  
олимпийски игри.”

Домакинът на Зимната 
олимпиада през следваща-
та година Китай участва 
няколко години в различ-
ни инициативи, свързани с 
хокея, по време на които ус-
пяха да се представят мно-
го добре и така подсилиха 
още повече отбора си по хо-
кей на лед, който ще бъде 
конкурентен по време на 
предстоящата олимпиада, 

По повод някои полити-
чески спекулации, свързани 
с провеждането на Зимната 
олимпиада в Китай, гене-
ралният секретар на БФХЛ 
смята, че в никакъв слу-
чай олимпийските игри и 
спортът изобщо не трябва 
да бъдат политизирани и 
политиците не трябва да 
се намесват. 

Китайската страна по-
казва, че олимпиада може 
да се проведе дори и в обста-
новка на COVID-19-панде-
мия, добавя Бъчваров. Той 
е сигурен, че ще бъдат из-
ключително сериозно спа-
зени от всички участни-
ци противоепидемичните 
мерки. Всички представи-
тели на страната домакин 
са ваксинирани, а Китай е 
пример за дисциплинирано 
и сериозно спазване на про-
тивоепидемичните мерки. 

коментира Бъчваров.
„В Китай тече усиле-

на подготовка за предсто-
ящите зимни олимпий-
ски игри, които се плани-
ра да се проведат в начало-
то на февруари 2022”, под-
чертава Бъчваров и обяс-
нява, че на Националния 

стадион в Пекин вече са 
изградени няколко специ-
ални нови зали – една за  
10 000 души, друга за 14 000 
и т. н. Най-голямата от тях 
е предназначена специално 
за световното състезание 
по хокей на лед. Разбира се, 
има и други съвсем нови 
зали – тези за кърлинг, за 
шортрек, за фигурно пърза-
ляне. „Хокей на лед се смя-
та за единствения колекти-
вен зимен спорт, който по-
ради своята изключител-
на атрактивност, привлича 
много голяма аудитория и 
е във фокуса на много те-
левизионни камери”, кате-
горичен е генералният се-
кретар на българската фе-
дерация. 

Зимните олимпийски 
игри са зависими и от ат-
мосферните условия, тъй 
като през този период 

времето е доста неустой-
чиво, но  Бъчваров е ка-
тегоричен, че китайските 
домакини ще се погрижат 
за всички детайли по орга-
низацията и провеждането 
на събитието и ще осигу-
рят перфектни условия, не-
зависимо от времето.

14-те национални игри в Китай

Над 12 000 спортисти, 4200 технически служители 
и 1500 представители на медиите участваха в 14-те 
национални игри в Китай в Сиан, провинция Шънси, а 
организаторите на събитието предложиха превъзходни 
услуги и гарантираха безопасното провеждане на 
състезанието
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За 1 месец 2 лв.

За 3 месеца 6 лв.

За 6 месеца 12 лв.

За 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2021 г.
Каталожен № 381

Празник на реколтата в Турпан
Над 100 сорта грозде и многобройни характерни за района 
селскостопански продукти, показващи постиженията на 
местните фермерски кооперации, са изложени на Празника 
на реколтата в Турпан, Синдзян-Уйгурския автономен 
регион.

Снимка Синхуа

Фестивалът за 
пазаруване  
в Гуандун- 
Хонконг-Макао

Световната 
конференция за 
роботи 2021
Най-новите 
световни 
авангардни 
технологични 
постижения и 
бизнес модели 
бяха представени 
на Световната 
конференция за 
роботи, която 
се проведе 
неотдавна 
в Пекин. В 
конференцията 
участваха над 110 
компании и над 
500 роботизирани 
продукта. 

Снимка Синхуа

Традиционните 
изкуства на мяо
Жените от етноса 
мяо са известни 
със своите 
традиционни 
умения. Техните 
произведения 
са различни  – 
картини, колажи, 
бродерия или 
батик, но всички 
те демонстрират 
народната памет 
и креативност. 

Снимка Синхуа

К
итай създава на-
ционална пилот-
на зона за разра-
ботване на пър-
вокласно вино в 
края на пустиня-

та Гоби. Основната цел на 
този проект е да превър-
не източните подножия 
на планината Хълан, про-
винция Гансу, в зона за 

производство на специа-
лизирано китайско вино, 
наричано „китайско бордо“. 

Пилотната зона, първа-
та по рода си в Китай, е с 
планирана площ от над 500 
кв. км и се очаква да от-
глежда около 66 667 хекта-
ра лозя за следващите пет 
години. Прогнозната стой-
ност на продукцията през 

този период е от 100 мили-
арда юана (15,4 милиарда 
щатски долара).

През следващите 15 го-
дини целта на новосъзда-
дената зона за развитие на 
лозарството и винопроиз-
водството е да достигне 100 
001 хектара лозя, с обща 
стойност на продукцията 
от 200 милиарда юана.

Пилотна зона за първокласно 
вино в пустинята Гоби

алките кух-
ненски уре-
ди бяха сред 
най-популяр-
ните стоки на 
Фестивала за 

пазаруване в Гуандун-Хон-
конг-Макао в района на 
Големия залив.

Фестивалът, който има  
за цел подобрението на 
потреблението, ще по-
каже повече от 13 мили-
она продукта от 298 000 
марки в хранителната, 

козметичната, дигитал-
ната, домакинските уре-
ди и други индустрии.

Районът на големия за-
лив е един от най-отворе-
ните райони в Китай с ви-
сока икономическа жиз-
неност. 

Чрез Фестивала за па-
заруване районът може да 
докаже своите отличител-
ни национални марки и 
иновативни продукти и да 
допринесе за интеграция-
та на района.


